

ITC Side Event – 16 November 2016 from 15:00 to 16:30

Room Souss, Green Zone of the UNFCCC COP22 Conference Centre in Marrakesh

Climate change: Opportunities and challenges for SMEs export development

The side event aims to explore the challenges and opportunities that SMEs must face with respect to increasing their climate resilience while maintaining their competitiveness.

Event moderated by Mr Scott Vaughan, President, International Institute for Sustainable Development

1. Registration

2. Welcoming Remarks

- **Representative of the Minister** of Industry, Trade, Investment and Digital Economy, Morocco
 - **Ambassador**, Embassy of Canada in Morocco, Canada
 - **Mrs. Lilia Naas**, Chief Office for Arab States, International Trade Centre, Geneva

3. Market opportunities and challenges

- Intellectual property, technology and scientific partnerships – **Mr. Denis Leclerc**, President, Ecotech Quebec, Chairman, Canada Cleantech and International Cleantech Network, Canada
- The opportunities and limitations of climate standards and labels – **Mrs. Carolyn Ching**, Manager, Sustainable Landscapes, Verified Carbon Standard (VCS), USA
- Market place frameworks and regulation and services to business – **Mrs. Zahra Maafiri**, Director General, Maroc Export, Morocco

4. Role of SMEs

- The role of SMEs in green technologies transfer - **Mr. Houssam Saadeddine**, Assistant General Manager, Islamic Trade Finance Corporation (ITFC), Jeddah
 - Mechanisms of support to entrepreneurs and SMEs to adapt to climate change – **Dr. Mohammed Rahoui**, Senior Technical Advisor, Adaptation of the private sector to climate change, GIZ, Germany & Morocco
- Sustainable markets and small scale producers: The Moroccan approach – **Mr. Najib Mikou**, Director General, Maroc Taswiq, Morocco

5. Questions and Answers

6. Conclusion and family photo

7. Coffee and networking (in front of the meeting room)

The International Trade Centre (ITC) is the joint development agency of the UN and WTO that is fully dedicated to supporting the internationalization of small and medium-sized enterprises (SMEs). ITC enables SMEs in developing and transition economies to become more competitive and connect to international markets, thus contributing to the realization of the UN Sustainable Development Goals.

Séminaire du CCI en marge de la COP22 – 16 Novembre 2016 de 15:00 à 16:30

Salle Souss, Zone Verte du Centre de Conférences de la COP22 à Marrakech

Changement Climatique : Opportunités et défis pour le développement des exportations des PME

Le séminaire explorera les défis et les opportunités auxquelles doivent faire face les petites et moyennes entreprises des pays émergents et en développement, en vue de renforcer leur résilience au changement climatique, tout en maintenant leur compétitivité.

Séminaire modéré par Mr Scott Vaughan, Président, Institut International du Développement Durable

1. Inscription

2. Remarques d'ouverture

- **Représentant du Ministre** de l'Industrie, du Commerce, de l'investissement et de l'économie digitale, Maroc
 - **Ambassadeur**, Ambassade du Canada au Maroc, Canada
- **Mme Lilia Naas**, Chef du bureau des pays arabes, Centre du Commerce International, Genève

3. Opportunités et défis des marchés

- Propriété intellectuelle, technologie and partenariat scientifiques – **M. Denis Leclerc**, Président, Ecotech Quebec, Chairman, Canada Cleantech and Réseau international Cleantech Network, Canada
 - Les opportunités et les limitations des standards et labels – **Mme Carolyn Ching**, Manager, Paysages durables, Verified Carbon Standard (VCS), USA
- Cadre réglementaire des marchés et services aux entreprises – **Mme Zahra Maafiri**, Directrice Générale, Maroc Export, Maroc

4. Rôle des PME

- Le rôle des PME dans le transfert technologique – **M. Houssam Saadeddine**, Assistant Directeur Général, Société Islamique Internationale du Financement du Commerce (ITFC), Jeddah
- Mécanismes d'appui aux entrepreneurs et PME pour l'adaptation au changement climatique – **Dr. Mohammed Rahoui**, Conseiller Technique Senior, Adaptation du secteur privé au changement climatique, GIZ, Allemagne & Maroc
- Marchés durables et petits producteurs : l'approche marocaine – **M. Najib Mikou**, Directeur Général, Maroc Taswiq, Morocco

5. Questions & réponses

6. Conclusion et photo de groupe

7. Café (devant la salle du séminaire)

Le Centre du commerce international (ITC) est l'agence conjointe de développement des Nations Unies et de l'OMC qui s'emploie à soutenir l'internationalisation des petites et moyennes entreprises (PME).
Le CCI permet aux PME des pays en développement et en transition pour qu'elles deviennent plus compétitives et qu'elles se connectent aux marchés internationaux, contribuant ainsi à la réalisation des Objectifs de développement durable de l'ONU.